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El projecte per refer la parada d’autobusos 
La idea de Vinaròs per a la plaça de Les Catalinetes guanya un concurs dotat amb 200.000€

Vinaròs, Ulldecona i Alcanar, units per afrontar problemàtiques comunes

Els premis del VI Concurs de Fotografia de la Formació per Adults
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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.es, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

X.Flores
Els alcaldes de Vinaròs, Ulldecona i Alcanar (Tarragona) 
van mantenir dimarts una reunió amb els respectius caps 
de Policia Local per a coordinar accions i propostes a les 
problemàtiques conjuntes d’aquestes tres poblacions 
limítrofes. La imminència de l’inici de les obres de la 
carretera N-238, la coordinació en matèria de seguretat 
en els seus termes municipals i la millora de camins 
rurals, entre altres assumptes, van ser els aspectes 
més importants que es van tractar en aquesta trobada 
impulsada per l’alcalde de Vinaròs, Guillem Alsina. 
Els alcaldes de les poblacions d’Ulldecona, Núria 
Ventura, i Alcanar, Joan Roig, van coincidir amb Alsina en 
la importància de la potenciació d’aquesta coordinació 
entre municipis. Alsina va destacar que “compartim 
moltes coses, hi ha molts veïns de Vinaròs que treballen 
en aquestes poblacions i també al contrari, i el pròxim 
inici de les obres de la N-238, que uneix als tres municipis 
era un bon moment per a aprofundir en la nostra 
col·laboració, comunicació i estrènyer encara més les 
nostres relacions era important per a millorar el dia a dia 
dels nostres ciutadans”. El primer regidor vinarossenc es 
va mostrar convençut que aquesta serà la primera de 
més reunions en aquest sentit. També Ventura i Roig van 
subratllar la importància d’aquesta trobada. Per a Ventura, 
“les nostres problemàtiques són molt similars i concretar 
accions conjuntes és fonamental”, mentre que Roig va 
incidir en què “aquesta és una trobada fins ara inèdita de 
la qual esperem molt i n’hi haurà més en un futur pròxim”. 
Un dels assumptes importants tractats va ser la 
col·laboració entre els tres cossos de Policia Local de les 
tres localitats, en ser frontereres i amb amplis termes 
municipals amb cultius i granges on solen produir-se 
robatoris. En aquest sentit, Alsina, va assenyalar que “és 
una molt bona oportunitat per a conèixer els problemes 

que estem tenint en aquest aspecte i col·laborar i 
emprendre accions conjuntes, augmentant també la 
fluïdesa informativa en qüestions de seguretat”.
Cal destacar que la Policia Local de Vinaròs, Ulldecona 
i Alcanar ja mantenen una col·laboració estreta, però 
en aquesta reunió s’ha acordat enfortir encara més 
aquesta feina conjunta amb la signatura d’un protocol 
d’actuació, que es firmarà en la propera reunió que es 
farà al mes de novembre a Ulldecona i on també es 
preveu la participació de La Sénia.
 
Obres de la N-238
Les obres de millora de la carretera N-238, vial que uneix 
als tres municipis, va ser un altre dels temes tractats. 
Aquesta és una de les obres més reivindicades en aquestes 
poblacions, des de fa molts anys, donada la perillositat 
del vial, tal com van coincidir els tres mandataris. 
Alsina va explicar que l’inici de les obres està previst per 
a principis del mes de novembre, encara que en aquest 
moment l’empresa  Pavasal  ja ha iniciat els treballs 
topogràfics. El termini d’execució de l’obra és de 30 mesos. 
Durant les obres està previst realitzar una carretera de 
servitud de pas per a donar una solució a tota aquella gent 
que utilitza aquest vial per a treballar o anar a la seva finca. 
 
Un altre dels projectes que aquests municipis volen 
recuperar és la posada en valor del riu Sénia, des del seu 
inici a la seva desembocadura.
Propera cimera
Els alcaldes i alcaldessa han acordat que al mes de 
novembre es farà una nova reunió a Ulldecona, amb la 
presència de l’alcalde de La Sénia José Ramon Bellaubí, 
per fer més extensa la xarxa de col·laboració entre els 
municipis. En aquesta trobada es signarà un protocol de 
coordinació i treball entre la Policia Local de cada ciutat.

OCASIÓN: 
VENTA DE LOCAL COMERCIAL EN VINARÒS

Precio: 62.000€. Interesados llamar al 673 820 961
DE 80M2 A ESCASOS METROS DE LA AV. PAÍS VALENCIÀ

Vinaròs impulsa una trobada amb Ulldecona i 
Alcanar per afrontar problemàtiques comunes 
L’inici de les obres de la N-238 està previst per al mes de novembre 
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ACTUALITAT

Redacció
La Diputació de Castelló ha fet entrega a 
Peníscola dels premis als millors projectes 
presentats en la tercera edició Concurs de 
Regeneració Urbana. Es tracta d’un certamen 
creat pel Govern Provincial amb l’objectiu 
d’ajudar als ajuntaments a poder rehabilitar 
espais urbans de la localitat amb l’ús de la 
ceràmica. D’aquesta forma es recupera una 
zona urbana per oferir uns millors serveis als 
veïns, al mateix temps que es dona suport al 
sector ceràmic de la província.
La proposta de l’Ajuntament de Vinaròs i la de 
Sot de Ferrer han sigut les dues guanyadores, 
entre les 37 presentades a concurs, amb 
un premi de 200.000€ per cadascuna per 
desenvolupar els projectes.
En el cas de Vinaròs suposa la reforma de 
la parada d’autobusos de la plaça de les 
Catalinetes, situada al costat del riu Cervol. 
El projecte, amb el nom “The XX” creat pels 
arquitectes Luis Navaro i Carlos Sánchez, 
contempla l’ampliació de l’espai per a vianants, 
amb detriment de l’asfalt per aconseguir una 
major integració amb el parc de les Catalinetes. 
D’altra banda, també inclou la substitució de 
les actuals marquesines de la parada de bus 

per unes de disseny elaborades amb ceràmica, 
acer i fusta, recobertes amb vegetació.
Durant l’entrega dels guardons l’alcalde, 
Guillem Alsina, comentava que “l’Ajuntament 
rebrà el premi de 200.000€ per a poder 
desenvolupar el projecte durant l’any vinent, 
unes feines que juntament amb la construcció 
del nou col·legi Jaume I i la passarel·la del riu 
Cervol, amb el bosc mediterrani, ajudaran a 
revitalitzar l’eix del riu des de l’antiga N-340 fins 
a la desembocadura”.
Per la seva banda, el regidor d’Urbanisme, José 
Chaler, assenyalava que “el projecte de Navaro 
i Sánchez suposarà reformar la parada de 
busos per donar més preferència als vianants 
i sobretot integrar aquest espai de la localitat 
amb el parc de les Catalinetes, on cada dia 
desenes de veïns s’apropen per a passejar o 
prendre la fresca als bancs”.
Per acabar, la regidora d’Obres i Serveis, Carmen 
Morellà, agraïa a la Diputació haver escollit el 
projecte presentat per l’Ajuntament i destacava 
que “iniciatives com aquesta són fonamentals 
per ajudar als consistoris a poder rehabilitar 
zones urbanes i oferir així una ciutat molt més 
amable i acollidora als veïns, en aquest cas amb 
l’ús de la ceràmica com a principal element”.

Vinaròs guanya un Concurs de Regeneració Urbana amb un projecte 
de reforma de la parada d’autobusos de la plaça de les Catalinetes
El projecte “The XX” per a la rehabilitació de la plaça de les Catalinetes, creat pels arquitectes Luis Navaro i Carlos Sánchez, 
ha sigut un dels dos guanyadors amb un premi de 200.000€
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ACTUALITAT

Redacció

L’Ajuntament de Vinaròs ha augmentat 
la partida anual que atorga a les entitats 
socials fins als 120.000€, gràcies a la 
modificació pressupostaria realitzada el 
mes de juny. L’objectiu és a col·laborar 
amb les associacions en la gran tasca 
que han realitzat durant l’estat d’alarma 
i les conseqüències de la Covid-19.
Els beneficiaris d’aquesta subvenció són 
aquelles entitats jurídiques privades 
sense ànim de lucre amb domicili 
social a Vinaròs i que desenvolupen 
els seus programes socials a la ciutat. 
D’altra banda, també opten aquelles 
altres entitats sense domicili a la ciutat, 
sempre i quan les accions realitzades 
tinguen impacte directe en la població 
de Vinaròs. La finalitat contribuir en el 
benestar de les nostres veïnes i veïns, 
estiga on estiga el domicili social de 
l’entitat.
Els criteris de valoració es basen en els 
projectes que les diferents associacions 
presenten en temps i forma a 
l’Ajuntament, aquest procediment 
es realitza amb criteris objectius de 
valoració i contempla els següents 
aspectes. Elaboració tècnica dels 
projectes (de 0 a 20 punts), l’interés 

general del projecte i el benefici per a la 
ciutadania de Vinaròs -és a dir, el número 
de la població amb què es treballa- (de 
0 a 15 punts), la inexistència o dèficit 
de projectes i recursos anàlegs en el 
municipi (de 0 a 15 punts), la promoció 
i la formació de voluntariat (de 0 a 15 
punts), la coordinació del projecte amb 
altres entitats públiques o privades (de 
0 a 15 punts) i, per últim, ser beneficiari 
o no d’un local municipal (de 0 a 5 
punts). Aquest últim criteri és degut a 
les circumstàncies especials de l’any en 
curs no s’ha tingut en compte.
Aquest any, a causa de la situació de 
crisis sanitària i socioeconòmica en 
conseqüència, la comissió ha puntuat 
positivament aquells projectes i servicis 
que han dedicat els seus esforços a 
pal·liar les conseqüències de la crisi, les 
quals s’han coordinat constantment 
amb els tècnics per poder oferir un millor 
servei conjuntament, amb la intenció 
d’esmortir la crisi per a la població més 
afectada per la Covid-19.
Per tant, la valoració dels projectes és 
un procés objectiu realitzat per una 
comissió amb l’única pretensió de 
col·laborar amb les entitats socials i la 
ciutadania de Vinaròs, i lluitar juntes per 
un Vinaròs més inclusiu.

Redacció
L’Ajuntament de Vinaròs rebrà una ajuda de 126.000€ de la 
Diputació de Castelló per a poder afrontar les despeses ocasionades 
per la pandèmia del coronavirus. Aquesta quantitat es destinarà 
per a sufragar els costos de la neteja i desinfecció viària, així com 
la dels edificis municipals, a més de totes les despeses derivades 
de la compra de material per adaptar les instal·lacions als nous 
requeriments sanitaris, com ara, mampares, material de protecció 
o gel hidroalcohòlic.
Cal destacar que la subvenció atorgada per la Diputació forma 
part del Fons Covid, dotat amb una partida de 3 milions d’euros, 
englobat dintre Pla Reactiva Castelló per ajudar als municipis a 
poder afrontar la crisi sanitària. Les ajudes s’han atorgat en funció 
del número d’habitants de cada localitat i en relació a les despeses 
de cada consistori.
L’alcalde, Guillem Alsina, ha agraït l’ajuda del Govern Provincial 
i ha destacat que “des del primer minut de la crisi sanitària la 
Diputació ha estat al costat de tots els municipis oferint la màxima 
col·laboració possible per fer front a la crisi”. En aquest sentit, Alsina 
també ha agraït l’enviament de material sanitari per part del Govern 
Provincial, a més de la centralització de la compra dels Equips de 
Protecció Individual (EPI), fet que va facilitar als ajuntaments la seua 
adquisició.

L’Ajuntament atorga les ajudes anuals a les entitats socials
La subvenció té com a finalitat ajudar a les associacions a continuar amb la seua tasca de suport i promoció personal per als veïns més 
vulnerables de la ciutat

La Diputació atorga una ajuda extraordinària per fer front 
als efectes de la Covid-19

Es tracta d’una de les mesures impulsades pel Govern 
Provincial per ajudar als ajuntaments a fer front a les 
despeses derivades de la crisi sanitària
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ACTUALITAT

Redacció/X.Flores
 
Vinaròs recuperarà enguany el Mercat 
o Fira de Nadal, després de no celebrar-
se des de fa ja cinc anys. L’Ajuntament 
de Vinaròs ha obert el termini perquè 
els comerços de la localitat, artesans 
i empreses de serveis s’animin a 
participar-hi. La fira se celebrarà 
a principis del mes de desembre. 
Des de la Regidoria de  Promoció  de 
la  Ciutat  i Interès  Turístic, amb la 
Regidoria de Desenvolupament Local, 
s’ha volgut donar un nou impuls a 
aquesta mostra, amb la xocolata com a 
principal temàtica de les parades per a 
recordar el passat més dolç de Vinaròs. 
Els participants podran disposar 
d’una parada per a exposar els seus 
productes de xocolata, torrons i 
dolços, així també com a aliments 
tradicionals de Nadal. Per part seva, 
el  Ajuntament  serà l’encarregat 
d’arrendar la caseta, del grup 
electrògen necessari i de la seguretat. 
El regidor de  Promoció  de la  Ciutat  i 
Interès  Turístic, Marc  Albella, ha 
assenyalat que Vinaròs tenia un 

important passat vinculat amb la 
xocolata amb diverses empreses 
instal·lades a la ciutat que elaboraven 
aquest producte, fet que va suposar 
per als veïns guanyar-se el nom 
de xocolaters”. En aquest sentit, insistia 
que la Fira de Nadal vol recuperar 
aquesta tradició dolça, a més de ser 
una bona oportunitat per a ajudar a 
dinamitzar l’economia en la localitat, 
des del punt de vista del comercial i 
pastisser.
Per part seva, la regidora 
de  Desenvolupament  Local, 
Anna  Fibla, ha destacat que “és 
important celebrar activitats com 
la Fira de Nadal per a ajudar els 
establiments, empreses i artesans a 
donar a conèixer els seus productes, i 
col·laborar a dinamitzar el comerç en 
el municipi”.
Per a poder participar en el Mercat 
de Nadal els comerciants detallistes i 
empreses de serveis han de tenir un 
establiment obert al públic en alguna 
localitat amb llicència d’obertura del 
municipi on estigui situat, mentre que 
els artesans han d’estar en possessió 

del DECA.
Els interessats poden recollir el model 
de sol·licitud i el model de declaració 
responsable a l’Oficina d’Informació 
i Atenció Ciutadana (OIAC)  o al 
Departament de Governació situat 
al carrer de Sant Ramón. Una vegada 
emplenats els podran presentar per 
registre d’entrada fins al 13 d’octubre 
de manera presencial o telemàtica. 
El mercat de Nadal va ser una 
iniciativa que va ser impulsada per 
la regidoria de Comerç l’any 2011 
i que se celebrava a mitjan mes de 
desembre normalment en la plaça 
Parroquial i en alguna ocasió en la 

plaça de Sant Antoni. Un mercat en 
el qual les diferents parades, gairebé 
totes elles de comerços locals, oferien 
productes artesans, jocs, productes 
típics i tradicionals i, hi havia també 
una paradeta  solidàri. L’última edició 
d’aquesta fira va ser l’any 2014 i va 
comptar amb un total de 18 parades, 
16 d’elles amb productes artesans de 
Vinaròs, amb participació de fleques, 
floristeries, pastisseries i establiments 
d’alimentació, a més d’una parada 
de l’associació  belenística  i una altra 
destinada al Banc d’aliments. Ara, 
tornarà a celebrar-se donant-li un nou 
caire.

Les audioguies sobre monuments de la nostra ciutat, els senders i 
espais naturals junt al Vinaròs de tapa en tapa així com les Jornades 
del Ranxo Mariner, ja estan presents en els diferents tòtems situats 
enfront de la Tourist Info, plaça Sant Agustí, plaça parroquial i 
passatge Dr. Santos amb els seus respectius codis QR per a un fàcil 
accés i consulta ràpida d’informació.
El regidor d’Interès Turístic i Promoció de la Ciutat, Marc Albella, ha 
destacat que “seguim apostant per altres productes turístics que 
ens ajuden a diversificar i a desestacionalitzar l’oferta turística. Una 
ciutat DTI, que en temps de Covid accelera la seua transformació 
cap a aquest nou model de transformació turística que es recolza 
en les eines de la nova societat de la informació”.

L’Ajuntament recupera la Fira de Nadal i obri el termini per participar-hi
La mostra se celebrarà del 3 al 13 de desembre i tindrà com a temàtica la xocolata per recordar l’important passat de Vinaròs 
amb aquest dolç

L’Ajuntament instal·la tòtems 
Informatius amb codis QR
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Redacció
Vinaròs afegeix una nova 
empresa al llistat d’entitats 
reconegudes amb les 
distincions del Sistema 
Integral de Qualitat Turística 
en Destins (SICTED) que 
atorga la Secretaria de l’Estat 
de Turisme a les empreses 
del sector interessades en 
aconseguir l’excel·lència 
dels serveis. En aquest cas, 
Davima ha sigut l’última en 
aconseguir el segell “Sicted 
Destino Seguro” que certifica 
que ofereix una atenció de 
qualitat als clients, amb totes 
les mesures de seguretat 
establertes per les autoritats 
sanitàries.
Cal destacar que amb motiu 

de la pandèmia les empreses 
han realitzat un pla de bones 
pràctiques avançades per 
fer front a la Covid-19, unes 
mesures que han estat 
auditades de forma externa 
per garantir el compliment 
correcte de les mateixes.
El regidor de Promoció de la 
Ciutat i Interés Turístic, Marc 
Albella, ha felicitat a Davima 
per aconseguir la distinció i 
ha destacat que s’afegeix a 
les altres cinc empreses que 
també han obtingut el segell 
Restaurante Bergantín, 
Hotel RH Vinaròs Playa i 
RH Vinaròs Aura, Aquileres 
Turísticos Adaptados.com, 
Restaurant La Isla i Viajes 
Maestrazgo.

X.Flores
El regidor d’Interès Turístic i Promoció de la Ciutat, 
Marc  Albella, ha presentat a la  biblioplatja  dues 
noves iniciatives gastronòmiques que es duran a 
terme durant els mesos de setembre i octubre a 
Vinaròs. La primera d’elles són les noves “Jornades 
del Ranxo Mariner”, que arriben en aquesta ocasió 
a la seva desena edició i tindran lloc del 18 de 
setembre al 18 d’octubre. Participen en aquestes 
jornades un total de set establiments de la localitat 
(Bergantín, La Isla, Casa Lina, Nou Parada, Rafel lo 
Cristalero, Teruel i Vinya d’Alòs). Oferiran un menú 
amb diversos entrants, un plat principal a escollir, 
postres, beguda i cafè a un preu de 28 euros IVA 
inclòs. Es tracta sens dubte d’una bona manera 
de provar les receptes marineres tradicionals, 
combinades amb la cuina més avantguardista, per 
a recordar els sabors dels plats que s’han cuinat 
des de sempre a bord de les embarcacions  de 
Vinaròs.  Suquet  de peix,  fideuás, arrossos i 
entrants de tota mena formen part de l’extensa 
oferta que en les seves creacions gastronòmiques 
ofereixen els restaurants participants. 
Amb motiu d’aquestes jornades l’Ajuntament 
ofereix activitats complementàries, en aquest 

cas una visita guiada (els dies 26 de setembre 
i 10 d’octubre) denominada “Vermuts de mar” 
per a explorar, amb el fil conductor d’un aperitiu, 
la història i cultura més genuïna pels escenaris 
mariners de Vinaròs. El preu és de 6€ i les reserves 
es poden fer a través de la Tourist Info o des de la 
pàgina web www.turisme.vinaros.es.
El segon esdeveniment gastronòmic és “Vinaròs 
de tapa en tapa”, que tindrà lloc del 18 de 
setembre al 4 d’octubre. En aquesta edició 
participen 27 establiments de la localitat -un 
més que l’any passat- amb tapes molt diverses 
al preu únic de 3 euros amb cervesa inclosa. 
“Són temps difícils per al sector de l’hostaleria per 
tot el relatiu al Covid-19, i no volíem deixar passar 
l’oportunitat, sempre respectant les mesures de 
seguretat, salut i higiene que es marquen des de 
la Generalitat, de celebrar aquests esdeveniments 
gastronòmics i dinamitzar el sector”, va 
explicar Albella.
El regidor ha destacat que tots els establiments 
oferiran les màximes garanties higièniques perquè 
els comensals puguen gaudir d’aquestes dues 
propostes gastronòmiques amb total seguretat. 
En aquest sentit, afegia que “s’apostarà per les 

noves tecnologies, amb una important reducció 
del material en paper i la creació de codis QR per 
a poder consultar tota la informació de forma 
digital, a més de tenir l’oportunitat de participar en 
concursos”.
Pel que fa als llibrets dels esdeveniments en paper, 
Albella assenyalava que s’entregarà de forma 
individual a cada persona i a més afegia que s’ha 
creat amb el segell de Gestió Forestal Sostenible.

Turisme proposa una tardor gastronòmica 
amb les Jornades del Ranxo Mariner i ‘Vinaròs de tapa en tapa’

Sis empreses de Vinaròs han aconseguit el segell “Sicted Destino Seguro”
La distinció reconeix l’esforç dels empresaris per oferir uns serveis i atenció de qualitat amb totes les mesures de seguretat establertes

964 450 085
Subscriviu-vos a 
El Diariet
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X.Flores
Miembros de Nuevas Generaciones y del PP de 
Vinaròs exigieron en la estación de tren de Vinaròs 
la recuperación de los 12 trenes diarios por sentido 
desde la capital del Baix Maestrat a Castellón, tal 
como había antes del inicio de la pandemia.
El acto contó con la presencia de Juan 
Amat, portavoz municipal del PP de Vinaròs, 
Vicent Blay, presidente provincial de Nuevas 
Generaciones,Herminio Serra, secretario general y 
Tania Agut, coordinadora provincial.
Amat dijo que es necesario recuperar “un servicio 
de frecuencias digno para la provincia y comunicar 
con Castellon y Valencia nuestros municipios” y 
acusó al gobierno de “haber vendido un aumento 
de frecuencias” anunciando los 6 trenes diarios por 
sentido.
“Esto es tomar a los usuarios por tontos. La 
realidad es que seguimos con el servicio 
recortado a la mitad de lo que teníamos y 
solo exigimos recuperar el servicio a las 24 
frecuencias,12 de ida y 12 de vuelta, tal como 
estaba antes. Cuando consigamos eso ya se 

tendrá lo mismo que se consiguió 
gracias a un gobierno del PP y para 
eso es importante la presencia 
de los jóvenes, como uno de los 
colectivos afectados por este 
recorte. La universidad recupera 
la normalidad y en todos los 
ámbitos, y sorprendentemente 
este medio sigue recortado de 
manera inasumible”. 
También criticó Amat al alcalde de Vinaròs, 
Guillem Alsina, al considerar que no está 
siendo reivindicativo. “El posicionamiento del 
primer edil es importante, y hemos vuelto a ver 
como no está a la altura de las circunstancias, 
porque debería haber reivindicado que se 
recuperen las frecuencias perdidas”, señaló, 
concluyendo que “pedimos al ayuntamiento 
una actitud más reivindicativa en beneficio 
de los ciudadanos y no dar prioridad a los 
beneficios de partido”.
Por su parte, Vicent Blay destacó que “NNGG 
estamos en Vinaròs para reivindicar un servicio 

digno para los estudiantes que están sufriendo 
un menosprecio por parte del PSOE. Fue el 
PP el que aumentó las frecuencias aun con 
todas las dificultades y ahora después de una 
situación sanitaria difícil, los estudiantes de 
nuestros municipios merecen un trato digno 
en el transporte público y no lo tienen. Hay que 
reimplantar esta frecuencia de 12 trenes por 
sentido para ofrecer un mejor servicio. De forma 
capciosa y malintencionada ahora venden como 
un logro que habrá 12 frecuencias, que es la mitad 
de lo que teníamos. Los estudiantes de la zona 
norte necesitan este medio de transporte y no un 
maltrato sistemático”.   

El PP exige devolver los 12 trenes diarios 
por sentido de Vinaròs a Castellón 

NNGG considera que “se está maltratando a los estudiantes 
de forma sistemática”

Redacció
L’Ajuntament de Vinaròs, a través de l’Agència de Desenvolupament Local, 
en col·laboració amb la Cambra de Comerç de Castelló oferirà un Programa 
de Qualificació i Ocupació (PICE), integrat dintre del Sistema Nacional de 
Garantia Juvenil. L’objectiu és millorar l’ocupabilitat dels joves menors de 
30 anys, augmentant les seues possibilitats d’inserció en el mercat laboral, 
a través de formació específica.
En aquest cas, s’oferirà del 2 de novembre al 4 de desembre un curs per al 
muntatge i manteniment de drons, amb un total de 125 hores de duració. 
La formació es dividirà en dues parts, una troncal de 65 hores per oferir 
recursos per a tenir èxit a l’hora de trobar feina, que inclourà com realitzar 
un bon currículum o com desenvolupar les habilitats socials per tenir més 
èxit en les entrevistes de treball. La segona part de 60h estarà dedicada 
a la formació més específica del muntatge i manteniment de drons, amb 
aspectes com l’electrònica o la mecànica dels aparells.
La regidora d’Ocupació, Maria Cano, ha indicat que “per a poder accedir 
a aquest curs és imprescindible que els menors de 30 anys s’inscriguen al 
programa de Garantia Juvenil. Un cop fet serà la Cambra de Comerç de 
Castelló, l’encarregada de fer la selecció.
Per la seua banda, el representant de la delegació de la Cambra de Comerç 
de Castelló al Baix Maestrat, Sergio Gutiérrez, ha explicat que “el curs 
també inclou una subvenció de 4.950€ per a les empreses interessades en 
contractar als joves durant un termini de sis mesos a jornada completa, 
un cop finalitzen el curs”. Així mateix, assenyalava que també hi haurà una 
ajuda de 600€ per als joves que vulguen posar en marxa la seua pròpia 
activitat empresarial.

Vinaròs acollirà un curs de reparació i manteniment de drons
La formació està adreçada per als menors de 30 anys amb l’objectiu que puguen millorar la seua ocupabilitat un cop finalitzen el curs

Per més informació del curs de reparació i manteniment de drons poden 
telefonar al 964 475 144 o al 617 307 051 de l’Antena de la Cambra de Comerç.
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X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha desestimado el 
recurso de reposición que presentó el Partit de 
Vinaròs Independent (PVI) contra el Decreto de 
Alcaldía por el que se rechazaba la solicitud de 
acceso al expediente administrativo que comportó 
la unidireccionalidad de la Costa Sur, ante la 
inexistencia de tal expediente.
La portavoz del PVI, Maria Dolores Miralles, mostró 
su “desacuerdo” con la respuesta del alcalde, 
Guillem Alsina, que señala en la resolución que “la 
decisión de la unidireccionalidad de la carretera 
de la Costa Sur en el sentido de circulación hacia 
Benicarló, con la creación de un carril bici y un carril 
para peatones se ha adoptado en el marco de las 
potestades discrecionales que corresponden a la 
Alcaldía para ordenar el tráfico”.
También se indica que el PVI “alega grave perjuicio 
para los vecinos y para la ciudadanía en general sin 
acreditar tal perjuicio y basándose únicamente en 
quejas vecinales y en un escrito presentado por 
la Plataforma de Afectados para acreditar dichos 
perjuicios” y que “sin embargo, ni la recurrente 
ni tales escritos acreditan el grave perjuicio ni el 
entorpecimiento de la circulación”.
Además, según Alsina, “el procedimiento que se ha 

seguido para adoptar tal decisión ha sido, una vez 
mantenidas diversas reuniones con los Servicios 
Técnicos y con la Jefatura de Policía, ordenar a la 
Policía Municipal la unidireccionalidad de la vía”. 
Tal decisión, explica el primer edil “se ampara en 
las competencias municipales de ordenación 
del tráfico en las vías urbanas y de titularidad 
municipal y se ha basado en razones de seguridad 
vial y fluidez de la circulación que lo aconsejaban 
suponiendo las restricciones de circulación de 
vehículos y ampliación de espacios para peatones 
y bicicletas, todo ello para facilitar la práctica del 
deporte y el paseo con espacio suficiente para 
cumplir las normas de distanciamiento y mejorar a 
la vez la seguridad viaria”.
Miralles lamentaba ayer esta respuesta y aseguró 
que ahora tienen dos meses para estudiar si 
presentan un recurso contencioso administrativo. 
Para la portavoz del PVI, la decisión de cambiar la 
dirección a sentido único todo el vial de la costa 
sur, debería estar respaldada por un expediente 
administrativo con los correspondientes informes 
técnicos. “No lo hay, y por lo tanto, se trata de una 
decisión arbitraria, una cacicada, y como mínimo, 
el alcalde debería haber explicado porqué lo ha 
hecho”, concluyó. 

 

Por su parte, la concejala del PVI, Marcela Barbé, ha 
pedido al equipo de gobierno que borre del vial de 
la calle Varadero en dirección a la plaza de toros las 
señales que fueron pintadas durante el estado de 
alarma y que permitían a los peatones ir por el carril 
de vehículos en sentido sur. “Es incompatible desde 
que se permitió de nuevo el paso de vehículos en 
doble sentido y peligroso porque puede comportar 
malentendidos entre los peatones”, señaló.

X.F.
Esquerra Unida de Vinaròs ha informat que 
presentarà al pròxim ple ordinari una moció per 
canviar el nom de la plaça Juan Carlos I per Plaça 
8 de Març i instar al Govern Central a que li retire 
el títol de Rei Emèrit, a més d’instar al Congrès dels 
Diputats “a que autoritze un referéndum, tal com 

está previst a la Constitució, per escollir lliurement 
el model d’Estat”.
Esquerra Unida argumenta en l’exposició de motius 
que “les investigacions que envolten la figura de 
Juan Carlos I suposen un dels majors escàndols 
monàrquics i estan relacionats amb delictes de 
blanqueig de capitals i delicte contra la Hisenda 

Pública, però mentre la Fiscalia l’investiga, aquest 
es fuga d’Espanya”.
Expliquen en la moció que “totes aquestes activitats 
que se li atribueixen no són compatibles amb un 
títol honorífic de Rei Emèrit, concedit el 2014 peñ 
Govern de Mariano Rajoy”, i que per això demanen 
aquest canvi de nom d’aquest espai de la ciutat.

El Ayuntamiento desestima el recurso presentado por el PVI 
por el sentido único de la carretera de la costa sur

Esquerra Unida presentarà una moció per canviar el nom de la plaça Juan Carlos I

El Partido Popular de Vinaròs ha denunciado esta 
semana, a través de su portavoz adjunto Lluís 
Gandía, que “RENFE está cobrando dos precios 
diferentes para el mismo tren entre Vinaròs y 
Castellón, lo que supone un engaño y una burla 
a los vinarocenses y resto de vecinos de nuestra 
comarca”.

Gandía ha mostrado los pantallazos de la web de 
venta de billetes de RENFE para hoy mismo donde 

se observa que un mismo tren aparece como 
Regional y Regional Exprés con lo que la tarifa se 
encarece 1 euro por trayecto, un hecho que en 
palabras de Gandía “es inadmisible”.

Los populares han lamentado que “este engaño 
por parte de RENFE a nuestros vecinos se suma al 
recorte a la mitad de los trenes Regionales. Con el 
Partido Popular teníamos 12 trenes por sentido, 
ahora con el PSOE tenemos 6 y además nos quieren 

cobrar más por un servicio recortado y que no tiene 
un mínimo de calidad”.

Gandía instaba a RENFE “a eliminar esta duplicidad 
de tarifas que encarece los viajes a nuestros 
estudiantes, autónomos, jubilados, etc, y además 
exigimos el restablecimiento inmediato de los 
12 trenes”, al tiempo que acusó al alcalde de no 
haberse enterado de este error en los precios. 

El PP denuncia que RENFE cobra dos precios distintos 
para el mismo tren entre Vinaròs y Castellón 



26 setembre de 2020

9

SOCIETAT

Hi ha un problema amb l’aparcament de la vora de l’IES Vilaplana de Vinaròs. 
Cada vegada que plou es forma un bassal prou gran a l’entrada i pot durar més 
d’un mes, perquè és terra argilosa. Enguany tot el professorat aparca allí perquè, 
a causa del Covid-19, no es pot aparcar a l’aparcament del centre. S’ha demanat 
a l’Ajuntament que aboque terra o grava per solucionar-ho.  E.F.

Esquerra Unida presentarà una moció per canviar el nom de la plaça Juan Carlos I

Doble jubilació de mestres al CEIP Sant Sebastià de Vinaròs. 
Aquests primers dies de classe de l’atípic curs 2020/21 s’ha 
jubilat Leonor Llátser Alsina, mentre que l’1 de setembre ja 
ho va fer Cari Albiol Puchal. Totes dues van ser afalagades 
com calia per tot el col·lectiu docent del centre.
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E.Fonollosa
El Departamento de Salud de Vinaròs, 
que comprende las poblaciones del 
Maestrat y Els Ports, salvo Vilafranca, 
Ares y Castellfort, es el área sanitaria 
con menor incidencia de coronavirus 
de toda la Comunitat Valenciana, 
según se recoge en datos oficiales 
ofrecidos por la Conselleria de 
Sanidad Universal y Salud Pública, 
con fecha de 18 de septiembre y que 
incluye los datos de dos días antes.
Este departamento que tiene como 
principal centro sanitario el Hospital 
Comarcal de Vinaròs, desde el inicio 
de la pandemia ha registrado 568 
casos positivos de la COVID-19 a 
través de las pruebas PCR; el siguiente 
departamento con menor incidencia 

es el de Requena, con 605 y el tercero, 
el de Sagunto, con 680.
En los últimos 14 días, en el 
departamento vinarocense se han 
confirmado un total de 87 positivos 
y desde el inicio de la pandemia, el 
total de fallecimientos es 29.
En cuanto a la propagación del 
coronavirus en estas dos últimas 
semanas, el Departamento de Salud 
de Vinaròs también se encuentra 
entre los de menor transmisión de la 
COVID-19 con esos citados 87 casos, 
según los datos ofrecidos desde la 
administración autonómica. Así, 
solamente Requena ha registrado 
menos casos que Vinaròs, ya 
que tan solo ha habido en ese 
departamento 46 contagios, 

destacando también Alcoi que ha 
contabilizado casi los mismos que 
Vinaròs, 89 en concreto, en estas dos 
últimas semanas.
La principal población del 
departamento, Vinaròs, contabiliza, 
según las mismas estadísticas de la 
Conselleria de Sanidad, 118 positivos 
desde el inicio del estado de alarma, 

16 positivos en las dos últimas 
semanas y 1 fallecido.
En Benicarló: 159   PCR+, 50 de ellos 
en los últimos 14 días y 3 fallecidos. 
En Peñíscola 115 PCR ( 9 en estos 
14 días) y ningún fallecido y en 
Morella:77  PCR+ y 22 fallecidos por la 
alta afección sufrida en la residencia 
de la tercera edad.

El Departamento de Salud de Vinaròs, 
el área valenciana con menor incidencia 
del coronavirus
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Seguramente, durante 
esta cuarentena, seguida 
del verano covid, muchos 
de vosotros/as no habréis 

podido acabar una ronda al parchís, a las cartas 
o al monopoly porque él/la jugador/a más joven 
se enfada “Pues ya no juego más” o dicho de 
otra forma: “Si no gano yo, me enfado”. ¿Qué 
está pasando? ¿Por qué los niños/as de hoy en 
día tienen ese miedo extremo a fracasar y sólo 
persiguen el éxito?

Para que podáis comprender un poco más 
acerca de este fenómeno, necesito que penséis 
en un partido de fútbol. Puede ser que vuestro/a 
pequeño/a haya jugado algún partido de fútbol 
en el que vosotros/as, como cuidadores/as, seáis 
los mejores animando en las gradas. Ahora os 
pregunto: ¿Qué tipo de frases sueles escuchar 
en medio de un partido de fútbol?, os escribiré 
algunas a las que yo, cómo psicóloga y padrina 
estoy acostumbrada a escuchar: “¡¿Pero qué 
haces?!” “¡Pásala!” “¡Pero corre más!”. Es como si 
perder no fuese una opción, dejar de correr no 
estuviera bien visto o para marcar el gol de Iniesta 
hiciera falta pasar la pelota en el último minuto 
antes de lanzar y eso que estamos hablando de 
partidos de niños/as, no de equipos de primera.

Causas de la baja tolerancia a la frustración
Las causas más frecuentes por las que los jóvenes 
presentan frustración son:
Les damos inmediatamente todo lo que 
piden: Esa rapidez con la que les ponemos la 

piruleta en la boca antes de que acaben de 
pedírtela. No pueden esperar una recompensa 
y siempre preferirán un premio pequeño pero 
inmediato que un obsequio mayor y con más 
valor sentimental como una salida en familia o 
una cena con amigos/as.
Carencia de límites dentro de la educación. 
Nunca o casi nunca les han dicho que “no”. 
Perder no es una opción igual que un “no” como 
respuesta no es válido.
Incapaces de tomar decisiones por ellos/as 
mismos/as. Son siempre los papás y mamás los 
que acaban decidiendo qué ficha mover, cuál 
es el turno del niño etc. Aunque suponga más 
tiempo, es sano dejarles pensar y decidir por ellos 
mismos.

¿Qué hacer ante una “rabieta”?- Consejos 
prácticos
Se trata de cuatro pasos, hay que seguirlos de 
forma constante y se aplican a toda situación que 
indique frustración por no conseguir lo esperado:

Preparación: Un previo aviso, los niños/as 
necesitan saber lo que va a ocurrir. Si pierde y se 
enfada y ese enfado trae consigo destrozos de 
mobiliario, palabras malsonantes e incluso falta 
de respeto a familiares vamos a retirar al niño/a 
de esa situación. Puede desplazarse a otro lugar 
en el cual encuentre la calma y pueda gritar y 
descargar todo su enfado. Un lugar donde la 
emoción de frustración esté permitida.
Negociación: Una vez esté todo hablado, 
pensamos en el lugar dónde podrá retirarse 

siempre bajo consenso entre el/la menor y el/la 
adulto/a.

Aplicación: Pasamos a la acción. En cuanto 
ocurra un enfado muy molesto y notorio podrá 
retirarse a otro lugar.
Vuelta a la normalidad: Paso más importante, en 
cuanto el/la pequeño/a se libere de su emoción, 
ha de regresar al lugar donde se ha desarrollado 
la actividad y actuar con total naturalidad. 
Seguimos la actividad.
No está de más, que en cuanto encontréis un 
espacio tranquilo y de confianza, establecer una 
conversación entorno a lo ocurrido y obtener 
conclusiones y alternativas saludables al enfado.

“Si desde el inicio nos contaran que en la 
infancia se define la salud mental de un 
adulto, entonces trataríamos con más amor 
el alma de los niños”- La infancia es nuestro 
primer contacto con la vida, explicar desde 
pequeños que en la vida existe el éxito y el fracaso 
contribuye a una salud mental sana. Lo realmente 
difícil no es controlar el comportamiento de los 
niños/as sino el propio.

“PUES YA NO JUEGO MÁS” 
 Los niños/as del siglo XXI y su baja tolerancia a la frustración

Judith Gómez Rodríguez 
Psicóloga Infanto-Juvenil (Vinaròs) CV15024

+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

Complim amb totes les mesures de seguretat establides
per les autoritats sanitàries. Obligari portar mascareta.

Al Molí de l’Oli de Cervera podràs 
visualitzar, en un espai històric, com 
es produïa l’oli d’oliva a principis 
del segle XVII. També podràs 
degustar els olis monovarietals 
tí pics del Maestrat i conéixer el 
patrimoni històric, paisatgísti c i 
gastronòmic de Cervera.

Ara, més que mai, aprofi ta per a conéixer el teu entorn.

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 17:00 a 20:00 h
Diumenges: 10:00 a 14:00 h

Imprescindible demanar cita prèvia
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ANEM-SE´N CAP A LA LLUNA (III)
Per Francisco Amat, biòleg

La XINA va iniciar el seu interès per arribar a la Lluna 
l´any 2007, amb el primer llançament del programa 
“Chang´e 1”. Es tractava d´un vol orbital no tripulat, 
que va aportar dades per poder confeccionar el 
mapa 3D més precís fet fins aleshores de la superfície 
de la Lluna.  Va acabar en impacte provocat.

Varen seguir els diferents vols Chang´e 3, 5-T1 i 4.  El 
2013 el Chang´e 3 ja va fer un allunatge no tripulat. 
El primer allunatge xinés va poder mesurar una 
profunditat del regolit (material superficial del sol 
lunar) de 30 metres i verificar-hi la estructura. Hi va 
deixar el primer tot terreny (lander) xines “Yutu-1”.

El 2014  el llançament 5-T1 va ser un vol orbital 
lunar de proves. A la tornada, després de col.locar-
se la nau en orbita terrestre durant un temps, va ser 
reubicada  en el anomenat “punt L2 de Lagrange” 
del sistema Terra/Lluna, per comprovar les facilitats 
que ofereix aquest lloc. Recordem que aquest lloc 
proporciona una orbita que es manté sempre en 
la mateixa posició degut a  l´acció combinada del 
camp gravitatori de la Terra i la Lluna. Des d´aquest 
lloc es te la millor posició per comunicar-se amb 
la cara oculta de la Lluna.  El 2018 es va llençar el 
vol  “Queqiao” que va col·locar un satèl·lit artificial 
de comunicacions en el ja anomenat punt L2 
de Lagrange, que permetria les comunicacions 
indirectes amb la cara oculta de la Lluna, sense patir 
la interferència provocada per la pròpia Lluna que 
dificulta la comunicació directa.  Això era el pas 
previ per efectuar el recent llançament del “Chang´e 
4”.

Com ja s´ha dit, la Xina llança el Chang´e 4 el 7 de 
desembre de 2018 i fa l´allunatge el 3 de gener de 
2019. Es posa en el crater Von Kármán,  de la regió 
anomenada Conca Aitken, en el pol sud de la cara 
oculta.  Aquest crater produït per l´impacte d´un 
meteorit es el segon mes gran en mida en tot el 
nostre Sistema Solar. Te 12 km de fondo i 2500 km 
de diàmetre. 

Això de cara oculta no vol dir que sigui fosca. El 
que passa es que els moviments de rotació de  la 
Lluna i la Terra son de diferent durada, 24 hores 
aquí i 14 dies allí, i estan sincronitzats de tal manera 
que sempre veiem la mateixa cara de la Lluna, i mai 
l´altre cara. Però en l´altre cara també hi arriba la 
llum del Sol, quan li toca, i calia estar allí quan això 
passa , no?.

També durant el 2019 la Índia i l´estat d´Israel han 
participat en la cursa d´arribar a la Lluna, però de 
maneres prou diferents. 

El 22 de febrer l´estat d´Israel llança el seu projecte 
Beresheet que, un cop aconseguida l´orbita de la 
Lluna, planejava dipositar un “lander” a la superfície. 
L´allunatge va avortar estrepitosament en fallar 
el motor que el devia frenar en posar-se sobre la 
superfície.
Era un projecte bàsicament privat, estimulat 
i patrocinat per un premi de la Fundació 
Internacional X-Prize i per Google. La Fundació 
X-Prize es una organització “sense ànim de lucre” 
que financia projectes de desenvolupament 
tecnològic en benefici de l ´humanitat. Després 
de certes dificultats en la gestió del premi, aquest 

es va declarar desert, però la intenció per part 
d´Israel persistia i, finalment, es la organització 
israeliana Space L, finançada per filantrops i per la 
pròpia Agencia Espaial d´Israel qui porta el projecte 
endavant, i fracassa.

El 6 de setembre la Índia fa el llançament anomenat 
Chandrayaan 2, que transporta el mòdul Vikran. Es 
un vol no tripulat, que arriba a l´orbita de la Lluna 
però l´allunatge programat es un fracàs, i la sonda 
Vikram que transportava no aconsegueix alliberar el 
primer “lander” indi, donat que es perd el contacte 
efectiu amb el mòdul.

Cal dir quelcom mes sobre les tentines de l´estat 
d´Israel per arribar a la Lluna. Està clar que de la 
maneta dels Estats Units,  com no?.  El 22 de febrer 
de 2019 s’alçava el coet Falcon de la empresa SpaceX 
(d´Elton Musk) des.de Cabo Cañaveral (Florida, 
EEUU) transportant la sonda d´elaboració israeliana 
que pretenia fer uns estudis sobre el  camp magnètic 
de la Lluna i col.locar un retro reflector làser per 
fer mesures exactes de la distancia entre la Terra 
i el satèl.lit. El 4 d´abril la sonda entra en el camp 
gravitatori del satèl·lit i programa l´allunatge, però 
la falla del giroscopi de mesura inercial no permet 
l´accionament del sistema de frenada i es precipita a 
uns 500 km/h prop del Mar de la Serenitat, perdent-
se totalment, encara que abans d´això pot enviar 
alguna auto-fotografia i fotografies de la superfície 
de la Lluna.

Hi han dues qüestions interessants en aquest 
projecte.  Primer. El seu cost aproximat es de 
100 milions d´euros, la majoria aportats per 
“filantrops particulars”, entre ells:  Morris Kahn, 
cap visible d´ una organització sense afany de 
lucre, que aporta 35 milions; Sheldon Adelson, 
el que volia instal·lar el parc temàtic tipus Las 
Vegas , Euro Vegas, als Monegros, que aporta 
14,5 milions, altres filantrops aporten uns 40 
milions, i de la resta s´encarrega la Agencia 
Espaial Israeliana.

Segon. A ultima hora pel llançament, i quasi 
en secret, intervé un altre filantrop o inversor 
americà, Nova Spivack,  de la organització Arch 
Mission Foundation, que aconsegueix carregar 
la sonda amb diferents mostres de material 
orgànic, mostres d´ADN, fol·licles pilosos, i.... 
una mostra de “tardígrads” vius.
Arch Mission es una altre organització sense 
ànim de lucre, tecnològicament agnòstica, que 
aspira a col.locar en algun lloc del Sistema Solar 
un repositori (magatzem) dels coneixements 
assolits fins ara pel gènere humà, pel benefici 
de les generacions a vindre en un hipotètic 

futur. Ni mes ni menys....

Però, parlem dels tardígrads.  Son un grup 
molt antic d´animalets invertebrats terrestres,  
emparentats amb els primers artròpodes, 
de talla menor de 0,5 mm, quasi invisibles al 
ull nu. El grup compren unes 1000 espècies 
diferents, i que son un veritable fenomen de 
la naturalesa.  Son veritables extremofils, 
doncs en condicions de vida normal poden 
resistir situacions tan dràstiques com -20o C i 
100o C , i en estat de vida suspesa, el que es 
diu criptobiosi (deshidratats com les llavors 
vegetals), poden suportar entre -250 oC i 150 
oC. Poden reviure després de 20 o 30 anys en 
aquest estat. Son organismes ideals per la 
recerca científica doncs també aguanten altes 
pressions i l´acció de radiacions ionitzants.  
Tant es així que ja els científics russos i 
europeus en astronàutica els varen utilitzar el 
2007 en alguns vols al espai exterior per veure 
la seva resistència, i es varen comportar sense 
problemes de supervivència, creixement, 
reproducció, etc.  Es pot dir que si algun dia 
la vida pot arribar a desaparèixer de la Terra, 
ells  resistiran.

Pot ser es difícil aventurar si aquests animalets 
hauran pogut sobreviure al impacte del 
Beresheet sobre la superfície de la Lluna, i si ho 
han fet..., sembla que no hi ha cap projecte que 
aspiri a tornar a anar a la lluna per recuperar-
los, tornar-los a la Terra i intentar-los reviure 
després d´aquesta extraordinària aventura.
Sense pal·liatius, aquesta va ser una actuació 
“poc ortodoxa” per part de Arch Mission, donat 
que el responsable científic del projecte israelià 
(Oded Aharonson) assegura que “no va prendre 
part en la decisió” d´incloure els tardígrads en 
el vol. Per la seva part, Spivack diu que no va 
tractar amb Space X sobre el material biològic 
que enviava, i que es va limitar a “comprar lloc 
per portar una carrega en el projecte”.  Apart 
d´això ningú mes es dignà a donar mes detalls 
ni a ampliar informació. Tota la situació es 
prou controvertida.

Què passaria si els tardígrads revisquessin a la 
Lluna?.  Com s´informa en El País (14.08.2019) 
es opinió de Gerhard Kminak, responsable de 
“protecció planetària” de la Agencia Espacial 
Europea (ESA), que encara que el planeta Mars 
està sotmès a protecció perquè no hi arribi 
cap contaminació biològica d´origen terrestre, 
no existeixen aquests requeriments per la 
Lluna......
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19

SOCIETAT

ORDEN EN LA NEVERA

Carla Escuder Marcos, Dietista-Nutricionista

ANEM-SE´N CAP A LA LLUNA (III)
Per Francisco Amat, biòleg

La semana pasada hablamos de la importancia 
de rellenar la nevera con productos y alimentos 
saludables como las frutas y verduras. 

Ahora bien, ¿cómo están esas neveras? Es hora de darle la importancia 
que se merece a la seguridad alimentaria en casa y mantener unas 
buenas prácticas a la hora de manipular y guardar nuestros alimentos. 
La nevera es nuestro gran aliado en la cocina pero, ¿sabemos colocar 
los alimentos una vez comprados?
Primero de todo, ¿cuánto hace que no limpiamos la nevera? Lo ideal 
sería limpiarla cada 3 meses. Así que si la última vez que limpiaste la 
nevera no estábamos en una pandemia, urge limpiarla. Para limpiarla 
hay que sacar todos los alimentos. Sí, la mermelada del 2014 también. 
Desechar lo caducado (que siempre hay algo) y lo demás guardarlo 
en bolsas isotérmicas, sobretodo si hace calor. Si no tenemos, hay que 
tener en cuenta que no hay que dejar los alimentos más de una hora a 
temperatura ambiente. Una vez vacía, sacar todos los cajones y gomas 
para no dejarnos ninguna superficie. Secar con papel de un solo uso 
y ajusta la temperatura (4 grados centígrados la nevera y -18 grados 
centígrados el congelador).
Aunque parezca obvio, los alimentos se tienen que limpiar antes y 
envasarlos de manera correcta, para evitar contaminaciones cruzadas 
indeseadas. 
El criterio a seguir en la nevera es el mismo que en la despensa, lo pri-
mero que entra es lo primero que sale. Para que funcione de manera 
correcta, lo ideal sería ir recolocando los alimentos cada vez que se 
hace la compra. Si compro yogures y los pongo antes que los antiguos, 
al no tenerlos a vista, seguro que se me olvida que están y acaban 
caducando. 
En la puerta, a pesar de que hay neveras que lleven la huevera, no es el 
sitio correcto para los huevos. Es la zona que más oscila en temperatu-
ra por lo que debemos poner los alimentos que menos peligro tengan 
en este caso, como salsas, mermeladas o latas de bebida. 
En la parte de más abajo, suele haber un cajón (o dos), los más anti-
guos con un dibujo de frutas y verduras. Pues lo más correcto sería 
colocar en este cajón las carnes y los pescados crudos, ya que es la 
parte más fría y así se conservará mejor. Las neveras nuevas ya vienen 
con un cajón especial para carnes y pescados. En la balda de arriba ya 
pondríamos la fruta y verdura, debidamente limpiada. 
En la parte intermedia colocaríamos los platos cocinados, los embuti-
dos y los quesos. En la parte de arriba, la zona más templada, es el sitio 
correcto para los huevos y los yogures. 
No nos olvidemos de dejar un espacio entre alimentos, que corra el 
aire para que se mantengan con la temperatura correcta. Si están pe-
gados unos a otros no circula el aire frío y no se conservará a la tempe-
ratura que toca. Espero que esta mini guía os sirva para tener la nevera 
de manera correcta.
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El VI Concurso de Fotografía de la Escuela para Adultos de Vinaròs y la 
asociación de alumnos ya tiene ganadores. Al concurso se presentaron 60 
fotografías con “El agua” como temática central. Las fotos estarán expuestas 
en el auditorio municipal Ayguals de Izco -lugar donde se entregaron los 
premios- hasta el 4 de octubre. Al acto de entrega de premios, presentado 
por Javier Marmaña, profesor del curso de fotografía, acudió también la 
concejala de Educación Begoña López. 
El primer lugar fue para “La corona hace aguas”, de Elena Martínez, con 300 
euros y diploma, en segundo lugar quedó “Sempre en moviment” de Maria 

Esteller Miralles, 200 euros y diploma, y en tercer puesto “Cal mirar més del 
que veus”, de Caterina Sánchez Soldevila, dotado con 100 euros y diploma.   
El premio alumna CMFPA, mejor footgrafía de autor local,  ha recaído en 
“La mejor manera de pasar el día” de Birgit Hoch, con 50 euros y diploma, 
la mejor fotografía de alumnado y socios fue “Conserva-la, és un regal”, de 
Pepi Queralt Aparicio, 50 euros y diploma, y los dos accésits fueron para 
Cristina Orús y Mercedes Baila.  El jurado de esta edición estaba compuesto 
por dos fotógrafos profesionales, un escultor y pintor, una exalumna del 
curso de fotografía y un miembro de la junta de la asociación de alumnos.

Los premios del VI Concurso de Fotografía de la EPA

X.Flores

“El Agua” era el tema central del 
concurso. Estas han sido las imágenes 
premiadas.
Al concurso se presentaron un total 
de 60 fotografías que pueden verse 
expuestas en el auditorio municipal 
Ayguals de Izco.
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El Festival d’Arts Escèniques va oferir dissabte 19 de setembre l’obra ‘Elektra’ de la companyia sevillana Atalaya. Un dels grans mites de la tragedia griega a través 
d’una obra creada per Florián Recio, amb la direcció de Ricardo Iniesta que va encandilar al públic assistent.

La pel·lícula “La Innocència”, de Lucia Alemany (Traiguera) havia de projectar-se divendres 
18 de setembre al Vinaròs Arena dins del Festival d’Arts Escèniques, però va haver de 
traslladar-se a diumenge per la presència de pluja. Va acudir a la projecció la directora, 
Lucia Alemany i diverses actrius.

Des del 22 de setembre al 31 
d’octubre, els grups i músics 
valencians i valencianes de tots els 
estils que  hagen presentat disc, 
hagen estrenat un vídeo musical 
o hagen realitzat una gira entre 
l’1 de novembre de  2019 i el 
31 d’octubre de 2020 poden 
inscriure’s per participar 
mitjançant un formulari online 
on poden  pujar tota la informació 

relativa al seu treball.
Amb aquesta primera fase de 
presentació de candidatures es 
posa en marxa la maquinària dels 
tercers  Premis Carles Santos de 
la Música Valenciana. El guardó 
és l’estatueta que reprodueix 
el piano  intervingut per Carles 
Santos anomenat ‘El piano que 
escolta’ realitzada en el taller de 
l’escultor Jaume  Espí.  La gala de 

lliurament de guardons tindrà 
lloc el 9 de desembre a Alacant. A 
més, els guanyadors del certamen 

tindran la possibilitat de formar 
part del Sonora Circuit de la Música 
Valenciana de l’any 2021.

Del 22 de setembre al 31 d’octubre

 S’obri  la presentació de candidatures 
per la tercera edició dels Premis Carles 
Santos de la Música Valenciana

Elektra’, un mite al ‘Vinaròs Arena’ 

La pluja posposa la projecció de ‘La Innocència’
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X.Flores
El Vinaròs Arena va ser escenari el passat dijous 17 de setembre, dins del Festival d’Arts Escèniques, de l’obra Tirant Lo Blanc, de Joanot Martorell, una producció 
de l’Institut Valencià de Cultura.

‘Tirant lo Blanc’, al Festival d’Arts Escèniques

C/San Vicent, 23 · VINARÒS

www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 

Històries d'avui en dia

Al abrir los ojos al mundo 
nos aúpan al tren en la 1ª 
estación para ir disfrutando 
y sufriendo hasta alcanzar la 
4ª, contemplando desde la 
ventanilla el más variopinto 
paisaje que nos ofrece la 
vida.

El autor de este libro no 
pierde detalle y, salpicada 
de episodios novelados, 
describe un sugestivo relato 
de “la excursión más larga 
de la vida”

Adquiera esta obra literaria 
en “Els Diaris”
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Parlem amb la vinarossenca Marina Borràs Ferrà, traductora 
de sèries i pel·lícules de plataformes de vídeo  
Emili Fonollosa
Durant el passat confinament, el consum de 
documentals, sèries i pel·lícules en streaming,  per 
les plataformes de vídeo es va multiplicar per la 
necessitat d’omplir les moltes hores que havíem 
d’estar a casa, sense sortir. Durant aqueix temps, 
la feina de la jove vinarossenca Marina Borràs 
Ferrà va adquirir més importància que mai 
perquè ella es dedica a subtitular i traduir alguns 
d’eixos continguts.
Els traductors solen ser invisibles però, per sort, 
cada cop es parla més de la seua feina, sense la qual 
no podríem gaudir de les pel·lícules, llibres, etc., 
que tant ens han amenitzat els confinaments. Però 
què en sabem de la feina dels traductors?
Marina Borrás és una vinarossenca afincada 
a Barcelona. Es va llicenciar en Traducció i 
Interpretació a la UJI de Castelló. Després va 
estudiar un màster en Localització (traducció 
web,  software  i videojocs) i, més recentment, 
un màster en Traducció Audiovisual. Ha viscut 
a França, Irlanda i Regne Unit i ha treballat en 
diverses empreses de traducció fins que al 2017 
es va establir com a traductora autònoma. Ara 
tradueix contingut per a plataformes com Netflix, 
HBO, Amazon Prime i Disney+. També es tresorera 
d’ATRAE (Asociación de Traducción y Adaptación 
Audiovisual de España).
Ens podries parlar una mica del teu dia a dia? El 
teletreball no et ve de noves, suposo.
No, ja porto gairebé 4 anys d’autònoma. Quan 
vaig deixar la feina en plantilla vaig estar mirant 
els co-working, els espais de treball compartit, 
però a mi el que em resulta més còmode és tenir 

el meu despatx a casa. Treballo per a clients de 
diferents països, la majoria del sector audiovisual, 
però m’agrada diversificar i fer coses noves. Podria 
agafar el portàtil i treballar on vulga, i ho he fet 
alguna vegada (un estiu vaig treballar des dels 
Estats Units per provar la vida nòmada), però trobo 
a faltar la meua taula i les meues pantalles. A casa, 
quan acabo de treballar, tanco la porta del despatx 
i intento desconnectar, però no sempre és fàcil. Per 
exemple, quan miro pel·lícules subtitulades no puc 
evitar fixar-me en la traducció i m’encanta descobrir 
solucions enginyoses.
Quin és el procés per traduir una pel•lícula?
Posem per exemple que una plataforma de vídeo 
sota demanda (Netflix, HBO o la que siga) vol traduir 
una pel·lícula un número determinat d’idiomes. Si 
el que volen és subtitular-la, el més pràctic per a 
ells es enviar-li a un intermediari perquè gestione 
la traducció a tots els idiomes, inclòs el castellà. 
És a dir, externalitzar la feina. Aleshores aquest 
intermediari contacta amb mi i em prepara els 
materials, que són el vídeo, la plantilla dels subtítols 
en anglès i el glossari, si és que n’hi ha. Gairebé 
totes les traduccions que faig són de l’anglès 
a l’espanyol. Quan acabe, la meua traducció la 
revisarà una altra persona i és possible que la 
plataforma li demane a un tercer intermediari que 
li faça uns controls de qualitat addicionals abans de 
pujar la pel·lícula, però no sempre és així. Per cert, 
si veus una peli subtitulada al cine o a un festival i 
després a la tele o a Netflix, els subtítols no seran de 
la mateixa persona. Una peli es dobla un cop, però 
se subtitula moltes vegades. Suposo que els sortirà 
més barat que comprar els drets dels subtítols a 

altres distribuïdors. En les plataformes de vídeo a 
la carta, el contingut en idiomes com el japonès, 
el coreà o l’àrab se solen traduir primer a l’anglès i 
després de l’anglès als altres idiomes.
En el cas del doblatge, l’intermediari és l’estudi 
de doblatge, i el que fem es traduir el guió. Les 
traduccions són susceptibles a rebre més canvis 
perquè, a més de la revisió, passa per un procés 
d’ajust previ al doblatge en sí, on la traducció 
s’acaba adaptant als moviments labials dels actors. 
Un cop a l’estudi de doblatge, és possible que 
es facen més canvis si el director o la directora 
de doblatge ho considera pertinent. Això seria 
un resum molt breu del procés. Ah, i els títols de 
les pel·lícules no els traduïm nosaltres, d’això se 
n’encarreguen els de màrqueting.
Del doblatge potser se’n parla més, però sovint 
quan se’n parla és per criticar-lo.
Penso que la gent no és conscient de les 
condiciones de feina dels traductors de títols 
importants com  Juego de tronos. Cada cop som 
més impacients, no volem esperar per a veure el 
proper capítol de la sèrie que ens agrada i, per por 
a la pirateria, les distribuïdores pressionen molt 
els traductors. Imagina haver de treballar amb 
un vídeo en el que no es veuen els personatges, 
només la boca, amb un guió preliminar on falta 
text, i tot amb presses. Dit d’una altra manera, 
tradueixes un guió incomplet a cegues i amb poc 
temps. Em sorprèn de vegades com surten de bé 
les coses treballant en aquestes condicions. Quan 
una traducció és bona passa desapercebuda, però 
quan hi ha algun error, ho paga el traductor o 
traductora.
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infantil, primària i secundària batxillerat i 
cicles formatius

Ja pots recollir 
els llibres de text

per a aquest
curs escolar
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Les traduccions tenen drets d’autor?
Sí, segons la Llei de Protecció Intel·lectual, les traduccions són 
la transformació d’una obra prèvia i, per tant, comporta uns 
drets d’autoria que són irrenunciables, encara que cedim els 
drets d’explotació de les obres. Cada any les meues traduccions 
audiovisuals i literàries generen regalies. De fet, quan tradueixo 
un còmic, el que em paga l’editorial és un avançament de 
les regalies. Quan signem un contracte amb un client cedim 
els drets d’explotació i, a més a més, signem uns acords de 
confidencialitat molt estrictes. No podem parlar de les nostres 
traduccions fins que no estiguen publicades, però un cop 
estiguen publicades no ens poden prohibir manifestar l’autoria 
de les mateixes, perquè es informació d’àmbit públic.
Ens pots parlar una mica més d’ATRAE?
ATRAE és una associació que vetlla pels drets dels traductors 
audiovisuals, els ajustadors, els traductors de videojocs, els 
subtituladors per a sords, els audiodescriptors per a cecs, etc. Els 
membres de la junta som tots voluntaris, excepte la secretària 
administrativa. De entre totes les activitats i cursos que 
organitzem, que en són uns quants, el més destacable és per un 
costat els premis ATRAE, que se celebren cada any a l’octubre 
per premiar les millors traduccions del sector audiovisual, i la 
CITA, la conferencia internacional d’ATRAE que se celebra cada 
dos anys. Penso que la unió fa la força i associar-se és una eina 
meravellosa per a comunicar-te amb companys, demanar 
ajuda o informació, entre moltes altres coses. Els acords de 
confidencialitat i la llei de lliure competència, que ens prohibeix 
recomanar tarifes públicament, ens aïllen i ens deixen en una 
posició de debilitat. Prou aïllats estem ja treballant cadascú pel 
seu compte des de casa seua. La informació és poder i jo sempre 
recomano sortir de la cova i trobar-se amb altres traductores. 
Durant el confinament es van organitzar moltes trobades per 
internet, que no són el mateix que veure’s en persona, però de 

moment és el que hi havia.
En quins projectes que es puguen saber estàs ara?
Ara mateix estic traduint dues series i un parell de còmics. 
M’organitzo la feina amb marge de maniobra per acceptar 
altres feines més petites que vagen arribant mentre estic amb 
projectes grossos, com revisions de sèries o control de qualitat, 
i algunes traduccions tècniques.
En quins projectes has gaudit més fins ara?
Per citar alguns dels projectes que més he gaudit últimament, 
diria la sèrie musical  Vuelta al escenario  i el documental  La 
historia secreta de los hermanos Sherman, ambdós a Disney+, i Dr. 
Nassar: el caso del equipo de gimnasia de EE. UU., a HBO. També 
m’agradaria recomanar els cómics Animosity y Babyteeth, editats 
per Planeta. La veritat és que traduir contingut audiovisual i 
literari és estimulant, perquè no deixes d’aprendre. Un dia estic 
amb una sèrie d’ espies russos, al següent amb una peli d’un 
equip d’hoquei i a l’endemà amb un documental sobre les 
presons més perilloses de Sud-amèrica. Quant a preferències 
personals, m’encanta traduir els gèneres de comèdia i terror, 
però el més rentable per a nosaltres són les pel·lícules amb poc 
guió. Quan a una peli parlen molt ràpid i sense parar, no ens 
paguen més, malauradament. 
Com veus que pot afectar la crisis de la pandèmia al cinema 
i en concret a la traducció?
Durant el confinament, els estudis de doblatge van tancar i els 
companys que només feien doblatge o sobretot feien doblatge 
van tenir menys feina. De fet, a les plataformes es va pujar 
contingut sense doblar. En canvi, la feina de subtitulació gairebé 
no ha disminuït. Això sí, aquest any s’han endarrerit produccions 
tant de pel·lícules com de sèries, així que és possible que els 
efectes es prolonguen fins l’any que ve i tinguem menys feina 
tots, però no sabria dir.
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Andrés Albiol Anemone comensal 

Esta anemone manté una simbiosi mutualista 
amb crancs ermitans, preferint el dit ermità 
de fondària. Primerament el nu cranquet 
d’abdomen molt bla, o siga, un perfecte mos 
per a qualsevol peix, entra per a protegir-
se en la petxina buida i abandonada d’un 
gasteròpode, adoptant-la com a casa. Tot 
seguit, la jove anemone es pega sobre la 
dita petxina per mitjà del seu disc basal i la 
recobrix quasi totalment. Així ambdós animals 
obtenen avantatge de la recíproca unió. Ell 
la transporta a la recerca de menjar, i ella ho 
defén amb les seues cèl·lules urticants de 
depredadors. En castellà li criden igualment 
anemona comensal, en anglés mantle 
anemone, en francés actinie commensale i en 
alemany Mantelaktinie. El seu nom científic és 
Adamsia palliata. Per la seua forma antany es 
creia que l’anemone era un vegetal, però els 
biòlegs van demostrar que és un invertebrat 
celenterad de l’orde dels actinaris i de la 
subclasse zoantaris, sent abundant pel nostre 
litoral, i que se’ls coneix vulgarment com una 
de les moltes espècies de figues amb caragol 
i cranc. Pertany a la família Hormathiidae. 
Este exemplar té una columna cilíndrica i 
molt aplanada, de consistència gelatinosa 
-coriàcea- que s’orienta cap avall i que arriba 
quasi a cobrir la closca del caragol. Els seus 
tentacles, situats en la corona, s’alternen en 
cercles en la part superior. Estos són curts, 
però es dirigixen cap a la part abdominal del 
crustaci. El disc basal amb què se subjecta a la 
corfa, ho pot anar allargant per l’obertura de 
la petxina, a base de segregar una substància 
quitinosa, per a prolongar el forat d’entrada, 
així el cranc, a mesura que creix tinga espai 
per a amagar-se. Respiració cutánea. Té poder 
de regeneració en cas de ser seccionada. 
L’anemone es de color rosa i terrós groc, amb 
taques carmesines. Tentacles de to violeta. 
Els fils defensius que emet són blancs. Talla 
mitjana 5 cm. Sexes separats. Òvuls madurs 
a l’estiu. Fecundació externa. Ovípars. Els ous 
s’expulsen a la columna d’aigua a través de la 
boca i es fertilitzen externament. Eclosionen 
en larves que naden entre el plàncton, 
per a després adherir-se al substrat, etc. I 
asexual per gemmació. Viu dels 3 als 100 
m de profunditat. Preferix zones arenoses i 
coral·lines. Pot soltar-se d’una petxina per a 
fixar-se en una altra, bé amb el mateix cranc 
o amb un altre. També menja organismos 
plantònics que atrapa amb els seus òrgans 
tentaculars. Són capturats per xarxes 
d’arrossegament i tremall. El pescador amb 
ham pot utilitzar d’esquer el cranc. I a més els 
mariners després de desprendre l’anemone 
del caragol, la netegen i la bullen, per a 
ablanir-la i guisar-la en salsa.

Semana con mar veraniego y otoñal
El cambio de estación a mitad periodo semanal propició unos leves cambios atmosféricos que influyeron un poco en las aguas, pero 
igual se faenó en todas las modalidades (a excepción de la llum). Las extracciones fueron normales. Y las cotizaciones con altibajos.
La pesca de arrastre, los ocho bous subastaron a diario langostino, cigala, gamba, calamar, pez de S. Pedro, 
pescadilla, salmonete, gallo, rape, peluda, móllera, caracol, galera, caballa, jurel, pulpo blanco, araña, canana y 
morralla.
El cerco, nuestras traíñas están por el litoral alicantino.
Los artes menores, cuatro barquitas calan los trasmallos a la sepia, acedia y mabre. Dos (1 de Castellón) lo hacen 
al pagel, lecha, lisa, corvina y jurela. Tres al lenguado, rombo y raya. Y dos a la langosta, bogavante, cabracho, 
dentón, corva y brótola. 
La recolecta de pulpo roquero con cadufo, tres embarcaciones (1 de Benicarló) llevan ejemplares de 1 a 3 kg.
El palangrillo costero, dos barcas calan éste arte con anzuelos para atrapar lubina, dorada, pargo, sargo y congrio.
Y la pesca del atún rojo, la cuota que tenían los vinarocenses ya se ha completado. El martes entró una de 
Peñíscola con dos tonyines de 50 kg /pieza capturadas en línea de mano con anzuelo.

Ecos de ‘Mar’; Consumo alimenticio en España
Siguiendo con los datos del Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación, las informaciones nos muestran los 
hábitos alimenticios de los españoles, para recalcar las preferencias que tenemos en la adquisición de alimentos 
frescos, buena parte proporcionados por el sector primario (agricultores, pescadores, ganaderos, etc) además 
de ser esenciales en la Dieta mediterránea. Así, en los hogares, el total del gasto para comidas fue de 69.503,13 
millones de euros (están incluidos los pescados y mariscos que ya detallamos), y supuso una evolución del 
gasto del 1,4% motivado por la caída del consumo del 0,4% y una subida parecida al 2017 del 1,8% de los 
precios medios de los productos. En cuanto a productos frescos (en kg) fue un 39,8%  (o sea, un 0,1% más que 
el año anterior). El restos de alimentación, el 60,2% cayó el 0,7%. Referente al montante económico, los frescos 
llegaron al 43,1% y los restante productos al 56,9%.

Embarcaciones antiguas; La muleta
Es un tipo de barquita procedente de la Comunidad Valenciana, pero según los historiadores, puede ser 
originaria de Portugal, y que a su vez fue llevada por los Fenicios, e incluso antaño de los Egipcios.
Su forma y diseño en que llegó a nuestros días ha sido esparcida por todo el levante, parte de Catalunya, Murcia, 
Andalucía y Baleares, por los valencianos. Antaño había en Vinaròs pescando.
De madera. Su tamaño medio tenía unas características principales de 7 m de eslora, de manga 1,5 m y de 
puntal 0,50 m. Según la zona o región de la costa podía sufrir únicamente unos pocos y leves cambios estéticos.
De rodas verticales.  De líneas finas. Es abierta, con un trocito de cubierta a popa y a proa. Puede tener dos o tres 
bancos traveseros. 
Su utilidad era muy variada. Depende del litoral se armaba 
con un palo para que soportara una vela latina. También 
podía llevar hasta seis remos. Igual se armaba para faenar 
con trasmallos que palangres, etc. En función de la pesquera 
a bordo iban de 1 a 4 hombres. Igualmente le embarcaban 
la pesca de barcas grandes para que la llevara al muelle 
o la playa, puesto que al tener poco calado llegaba hasta 
la misma orilla o banqueta. En desembocaduras de ríos se 
utilizaban para remontarlos y bajarlos, o bien cargadas de 
mercancías, o acompañando a las mulas que arrastraban 
corriente arriba los enormes llauts repletos de género, etc., 
sobre todo en el Ebro.
Rápidas y buenas para bogar, de ahí, que últimamente se han 
utilizado para efectuar regatas en festividades marineras, en 
especial en S. Carles de la Rápita y Tortosa.

 Ejemplar de pez cardenal atrapado por marrajeros
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Okupes

Per S. Fabregat

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Colegio Jaume I: Las cosas claras

Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

 Una cacicada de l’alcaldia

Por Maria Dolores Miralles

La pasada semana 
los dos partidos del 

gobierno municipal escribían en este espacio 
sobre el colegio Jaume I y el inicio, al fin, de su 
construcción. Sin ánimo de polemizar pero para 
dejar las cosas claras es necesario hoy fijar una 
cronología para que quede claro algunas cosas que 
a quienes hoy gobierna no les conviene recordar.
Primero.- La Generalitat Valenciana gobernada 
por el Partido Popular invirtió en Vinaròs en un 
nuevo colegio Manuel Foguet y un nuevo colegio 
San Sebastián que se construyeron desde cero 
para dotar a nuestra ciudad de las instalaciones 
educativas que eran necesarias.
Segundo.- Ante el aumento de población la 
Generalitat crea el colegio número 5 en el año 
2007 y no es hasta finales del año 2010, después 
de más de 3 años, cuando un gobierno con alcalde 
socialista, cede los terrenos a la Generalitat. Y le 
ofrece los terrenos más alejados que encontró, 
junto al IES Leopoldo Querol, que hubiese obligado 
a utilizar el coche todos los días a centenares de 
familias. No tuvieron ninguna prisa ni eligieron el 
mejor terreno.
Tercero.- A finales de 2012 el gobierno municipal 
del Partido Popular acuerda con la dirección del 
colegio Jaume I y el AMPA trasladar el terreno 
cedido a la Generalitat desde el IES Leopoldo 
Querol hasta el antiguo campo de fútbol. Este 
trámite urbanístico complejo se advirtió, tanto a la 
comunidad educativa como en el pleno a todos los 
partidos políticos, que dura más de dos años pero 
se consideró que era mejor ubicar bien el colegio 
para toda la vida que dejarlo allá donde nadie lo 
quería ubicado. La tramitación de la modificación 
del PGOU se inició en el primer trimestre de 2015.
Cuarto.- En marzo de 2015 la Generalitat 
Valenciana aprueba el cambio para que el antiguo 
campo de fútbol sea una parcela educativa 
destinada al colegio Jaume I. Desde este momento 
ya se puede iniciar la tramitación del proyecto y su 
construcción.
Quinto.- En mayo de 2015 cambia el gobierno 
local y autonómico y pasa a manos de PSPV-
PSOE, Podemos y Compromís. El conceller Marzá 
promete el inicio de obras del colegio para 2016. En 
2016 lo prometió para 2017. En 2017 el secretario 
autonómico lo prometió para 2018… y así hemos 
llegado a septiembre de 2020. 
Nadie podrá negar nada de lo escrito en este 
artículo. La verdad es esta porque los hechos se 
pueden interpretar, pero no se pueden negar. El 
colegio Jaume I será una realidad fruto del trabajo 
de muchos y pese a lo escrito la pasada semana por 
unos pocos.

Aquesta setmana volem aprofitar 
aquestes línies per a parlar d’un 
assumpte, que cada cop més, 

està d’actualitat. Fa uns caps de setmana uns 
veïns de Vinaròs van tenir un bon ensurt quan tres 
persones van ocupar un habitatge-traster al carrer 
Sant Francesc. Per sort en poc dies es va solucionar 
i van poder recuperar l’ús de la seua propietat. 
Aquest incident ens recorda una realitat d’algunes 
persones. Alguns polítics aprofiten la situació i la 
desinformació per fer creure que el govern promou 
aquesta conductes. 
Primer de tot, volem aclarir els falsos mites sobre 
el moviment Okupa que corren per la ciutadania 
fruit de la desinformació intencionada pels cercles 
d’influència dels bancs i els fons d’inversió. És fals 
dir que ens poden okupar la nostra casa i fins i tot 
la nostra segona residència, ja que és un delicte 
tipificat al codi penal com violació de domicili i és la 
policia qui de forma immediata actua. Així allò que 
sentim d’alguns polítics com “en tornar de comprar 
el pa pots trobar-te al carrer perquè hi han okupat 
la teua casa” o “els okupes li furtaran la seua segona 
residencia a la platja” és mentida, manipulació, 
desinformació i fomenta la por sobre la ciutadania. 
Són mentides que hem sentit a dirigents del PP i Vox 
per fer pensar a la gent que no està segura i com no, 
per acusar a Podem com el culpable por protegir-
los. Tot mentida.
Per posar tot aquest assumpte en perspectiva i 
informar explicarem el naixement del moviment 
okupa. Als anys 80-90 després de la desregulació 
i alliberació dels contractes de lloguer que va fer 
Miguel Boyer, un ministre socialista, va aparèixer un 
moviment de joves que en protesta per la muntada 
del preu de l’habitatge i el lloguer van okupar 
edificis emblemàtics ruïnosos. Aquests edificis 
eren majorment llocs per especular on després 
d’enderrocar-los  havia previst la construcció de 
grans promocions, per fer un símil en Vinaròs podria 
haver sigut el Convent de sant Francesc si haguera 
sigut una propietat privada. Així van aparèixer els 
centres okupats. Un centre okupat, rehabilitava 
l’edifici, organitzava xarrades, escola per nens i per 
abís, cine al carrer, biblioteca, etc. Tot una carta de 
serveis culturals i socials que cobrien la mancança 
de prestacions de l’administració. Una revolució que 
tenia com a principal valedor el mateix barri de veïns. 
Clar que Podem simpatitza en aquell moviment, qui 
no. 
Durant un temps, aquella protesta va desvirtuant-
se i l’acció social que lluïa als centres okupats va 
anar apagant-se i en molts llocs s’okupava sense 
cap mena de reivindicació. Però degut la crisi 
econòmica i la desesperació de moltes famílies el 
nombre d’habitatges okupats es va disparar a unes 
xifres inimaginables. Els habitatges okupats en la 
immensa majoria eren propietats dels grans bancs 
i dels fons d’inversió als quals l’estat espanyol estava 
rescatant donant-los 60.000.000.000€ a fons perdut 
si ningú ho soluciona. Els partits de sempre, lluny de 
negociar lloguers socials per aquestes famílies, no 
veu altra solució que fer fora a tota aquesta gent en 
risc d’exclusió social. 
La llei actual defèn als xicotets propietaris amb el 
desnonament exprés, el problema és la saturació de 
la justícia. En canvi el missatge dels dirigents polítics 
continua sent infondre por i marginar encara més 
si cal a un sector de la població que encara no s’ha 
recuperat de la crisi, una crisi que els va deixar en 
una misèria que se’ls ha menjat. 

A principis del mes 
de setembre, el PVI va interposar un recurs de 
reposició contra l’Ajuntament de Vinaròs, per haver 
decidir canviar la bidericionalitat de la Costa Sud 
i fer-la unidirecionalitat, sense haver tramitat cap 
expedient administratiu ni contar amb cap informe 
tècnic. 
         En les al.legacions manifestaven en primer lloc 
que aquest canvi suposava un gran perjudici per  als 
veïns i per tota la ciudadania en general. La premsa 
es feia ressó en diferents mitjans comarcals de les 
queixes veïnals i de la creació d’una ”Plataforma 
d’Afectats”, integrada actualmente per més de 700 
veïns, peró per l’Ajuntament no és motiu suficient 
ni el nostre recurs ni l’escrit presentat per aquesta 
plataforma d’afectats, per  retornar a la situació 
anterior,  perquè segons ells  no podem acreditar 
que aquesta decisió ocasiona un greu perjudici i 
que entorpeix la circulació. 
        La veritat és que a dia d’avui, la plataforma 
d’afectats no ha tingut resposta per part de 
l’alcaldia de l’escrit presentat el 22 de julio, on 
manifestaven la seua disconformitat, perquè no 
se’ls havia fet cap consulta prèvia, i  al igual que als 
partits polítics de l’oposició, aquesta mesura era 
provisional. Declarat l’estat d’alarma”, es posava en 
marxa  per facilitar als veïns la pràctica de l’esport 
durant les hores permeses i garantir espai suficient 
per tal d’acomplir les normes de distanciament i 
millorar alhora la seguritat viària. 
          En segon lloc se’ns comunica que la decisió 
de la unidireccionalitat de la vía,  s’ha pres després 
de mantenir diverses reunions amb els Serveis 
Tècnics i amb la Jefatura de Polícia, segons ells, és 
per raons de seguritat vial i fluidesa de la circulació. 
Les nostre preguntes són: Quines són les raons de 
seguritat? Quins són els informes tècnics? Com s’ha 
estudiat la seguritat vial?  Senyors, seny, no se’n 
recorden que no hi han informes ni cap expedient 
administratiu.
         La decisió de la unidireccionalitat de la 
carretera de la Costa Sud, amb la creació d’un 
carril bici i un carril per vianants s’ha adoptat 
segons la notificació de l’Ajuntament “ en el marc 
de las potestats  discrecionals que li correspon a 
l’Alcaldia per ordenar el tràfic”. 
          Per prendre aquesta decisió no s’ha obert cap 
expedient administratiu, perquè no és preceptiu la 
seua obertura, sent únicament necesari l’ordre 
de l’autoritat competent ( L’ALCALDE)
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Ens queda poc temps

Per Paula Cerdà

DE LA HISTORIA A LA REALIDAD Manuel Villalta-Esquerra Unida

Terminada la Guerra Civil española con la 
victoria de Franco, miles y miles de personas 
fueron encarceladas y muchas de ellas fusiladas 
por el único motivo de ser de izquierdas y haber 
luchado contra un dictador que dio un golpe 
de Estado a un gobierno democrático, legal y 
legítimo, provocando la muerte de miles y miles 
de personas.
Durante los 40 años que duró el gobierno 
del dictador los ciudadanos y ciudadanas de 
ideologías de izquierdas no podían manifestarse 
con la ideología que simpatizaban, ni mucho 
menos hacer o decir algo que fuese en contra del 
gobierno del dictador. De lo contrario ya sabían 
a lo que se exponían, o la cárcel durante años y 
años y en muchos de los casos el fusilamiento.
Pues bueno, así hemos vivido durante 40 años 
de dictadura hasta la muerte del del dictador 
Franco.
Pasado el tiempo y restaurada la democracia 
se celebraron elecciones libres y democráticas 
en todo el Estado español, tanto generales, 
autonómicas y municipales. Los ciudadanos 
con muchas ganas de cambiar de todo aquello 
y de todos aquellos que estuvimos padeciendo 
40 años, votó en masa a los partidos que se 
definían de izquierdas, en especial al Partido 
Socialista.
Pasado el tiempo y comprobando que la 
gestión de gobierno que estaba realizando el 
Partido Socialista que no era la de un gobierno 
de izquierdas, que no era la que la mayoría del 
pueblo esperaba de ellos. Motivo por el cual la 
gente de izquierda se estaba desengañando y 
desmoralizando, decidiendo muchos de ellos 
el no votar o en el peor de los casos votar a la 
derecha.
Ese fue uno de los principales motivos por 
los que los partidos de derechas fuesen 
adquiriendo poder.     Esos mismos partidos de 
derechas con personas en sus listas electorales 
que ya estuvieron con cargos en los gobiernos 

del dictador Franco.
En los 40 años de dictadura a 
los ciudadanos y ciudadanas de 
izquierdas se les calificaba de 
terroristas, delincuentes, demonios, 
destructores de la democracia y el progreso, y 
algunos más del mismo estilo y peores.
Después de 45 años y en plena democracia 
partidos de derechas, muchos de ellos herederos 
del franquismo, utilizando la democracia que 
ellos no hicieron nada por conseguir si no 
todo lo contrario y aprovechándose de sus 
cargos políticos los utilizan en muchos casos 
para descalificar y calificar a los partidos de 
izquierdas de mentirosos, ineptos, dictadores, 
terroristas, ignorantes y algunos más, y más 
subidos de tono, incluso llegando al insulto. 
Como pequeño ejemplo de lo expuesto solo hay 
que mirar alguno de los plenos de la legislatura 
anterior en el Ayuntamiento de Vinaròs.
Bueno pues, en los 40 años de dictadura la 
derecha ha utilizado toda clase de calificativos 
y descalificativos en contra de la izquierda. 
Después de 45 años de muerto el dictador 
algunos partidos de derechas y cargos políticos 
herederos del franquismo nos siguen tratando 
casi igual.
En Izquierda Unida después de ver lo que 
estamos viendo nos preguntamos si esos 
partidos con esos cargos políticos con 
ideologías y gestión franquista consiguieran el 
poder ¿a qué extremo podrían llegar?
En Izquierda Unida opinamos que el auge y 
la gestión de esos partidos de derechas y de 
extrema derecha es motivo en muchos de los 
casos por la mala gestión de la izquierda. Por tal 
motivo los gobiernos los partidos y los cargos 
políticos que se consideran de izquierdas, para 
no cederle poder a la derecha debe de actuar 
como de izquierdas, de lo contrario puede 
ocurrir que otra vez pasemos “de la historia a la 
actualidad”

Fa ara un any, 
centenars de joves 

de Vinaròs van sortir als carrers. Amb les seues 
pancartes, amigues i també familiars, la joventut 
vinarossenca va sortir exigint un canvi en el model 
de gestió de la crisi climàtica en la que vivim 
des de fa uns anys (encara que a alguns partits 
més conservadors els coste admetre-ho). I està 
setmana, a pesar de la situació per la pandèmia, ho 
han tornat a convocar.
No sé si era casualitat que en aquelles dates 
coincidís en l’inici de la tardor i també se celebrés 
una “setmana pel futur”. Però un any més tard, 
se continua demostrant el que portem temps 
veient: alguns partits voten per postureig i després 
s’obliden d’allò que s’acorda defendre al plenari. 
Però per a Compromís, lluitar contra el canvi 
climàtic és un objectiu a continuar defenent siga 
amb vots a favor o amb propostes al consistori. 
Faig referència a la moció sobre la Declaració 
d’emergència climàtica presentada l’any passat pel 
col·lectiu Fridays For Future de Vinaròs i aprovada 
per tots els partits excepte l’abstenció del PP. Un 
dels objectius principals d’esta és la reducció de 
l’emissió dels gasos d’efecte hivernacle que, encara 
que l’Ajuntament ho intente canviant els vehicles 
del consistori per nous de baixa emissió, de què 
serveix si la resta de ciutadans continua utilitzant 
el cotxe privat?
Este últim cap de setmana s’han tornat a tallar 
alguns trossos de carrers per afavorir més espais 
per on caminar sense trànsit. Però, en compte de 
fomentar més moments on reduir el trànsit surten 
partits que defenen que es retorne més espai per 
als cotxes, com passa amb la problemàtica de 
la Costa Sud. Que les coses s’hagueren pogut fer 
d’una altra manera és veritat; arreglar els accessos 
de la colònia Europa o tramitar el procediment 
bé. Però este últim motiu no és raó suficient per 
a desfer una necessitat que canviarà al final tot el 
planeta; la lluita pel canvi climàtic. No és suficient 
recollint la basura que la gent tira a la mar i apareix 
al port ni tallant el trànsit de dos carrers uns dies 
a l’any. Però reconstruir la ciutat per a fer-la més 
apta a una mobilitat sostenible sigue caminant o 
en bicicleta ja és un gran pas. I no ens queda prou 
temps al planeta per a desfer tots els problemes 
ambientals que tenim.
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Des de l’IES José Vilaplana volem informar que el 
període d’admissió als Cicles Formatius de Grau 
Superior d’Automoció i Dietètica en modalitat 
semipresencial queda obert des del 23 al 28 de 
setembre. Cal tindre en compte que la presentació 
de sol·licituds es realitza de forma telemàtica, i és 
necessària per a poder matricular-se posteriorment. 
Les classes d’aquests Cicles Formatius començaran 
a l’octubre, una vegada finalitzat el període de 
matrícula.

També recordem que hi ha places per altres cicles 
presencials, tant d’FP bàsica, de Grau Mitjà i Superior; 
per a més informació, consultar la pàgina web de 
l’IES José Vilaplana.

A continuació mostrem el calendari d’admissió:

NOUS CICLES FORMATIUS A L’IES VILAPLANA
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ESPORTS

EMIARE
ESCOLES MUNICIPALS D’INICIACIÓ, ANIMACIÓ 

I RECREACIÓ ESPORTIVA

Més info en la 
web del CME: 
esports.vinaros.es

INSCRIPCIONS A PARTIR DEL 15 DE SETEMBRE 

NOMÉS EN LÍNIA A LA PÀGINA: 

https://inscripcions.vinaros.es

EF  DE BASE (EFB): EI4 (P4) I EI5 (P5) 

MULTIESPORT: DE 1r A 6é DE PRIMÀRIA 

AERÒBIC INFANTIL: DE 3er A 6é DE PRIMÀRIA

VINARÒS 2020/2021
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Tauler Municipal

                                                                          
 

Fondo Europeo de Desarrollo Regional (FEDER)

“Una manera de hacer Europa

ANUNCIO LICITACIÓN

El Ayuntamiento de Vinaròs por Decreto de Alcaldia de fecha 18 de septiembre de 2020 aprobó 

el expediente para la CONTRATACIÓN DE LA REDACCIÓN DE PROYECTO BÁSICO Y 
DE  EJECUCIÓN  Y DIRECCIÓN  FACULTATIVA  DE  LAS  OBRAS  DE  REFORMA Y 
AMPLIACIÓN DEL EDIFICIO MUNICIPAL QUE OCUPA ACTUALMENTE EL CENTRO 
SOCIAL DE LA TERCERA EDAD, PARA CENTRO SOCIAL DE VINARÒS, INCLUYENDO 
TODOS LOS PROYECTOS COMPLEMENTARIOS NECESARIOS PARA LA EJECUCIÓN DE 
LAS OBRAS Y APERTURA DEL CENTRO, ASÍ COMO DIRECCIÓN DE EJECUCIÓN DE 
LAS  OBRAS,  COORDINACIÓN  DE  SEGURIDAD  Y  SALUD  DURANTE  LAS  OBRAS, 
CONTROL DE CALIDAD Y DIRECCIÓN DE LAS INSTALACIONES, POR PROCEDIMIENTO 
ABIERTO  Y  TRAMITACIÓN  ORDINARIA,  contrato  que  se  encuentra  dentro  de  la 
Estrategia de  Desarrollo  Urbano Sostenible e  Integrado (EDUSI),  cofinanciado por  el 
Fondo Europeo de Desarrollo Regional (FEDER), 2014-2020 (Exp. 4633/2020-Gen. 18/20)

Obtención de documentación e información: Ayuntamiento de Vinaròs, Pza. Parroquial, nº 12,  
2º piso, de lunes a viernes de 9 a 14 horas y en la web www.vinaros.es   /Perfil Contractant

Fecha límite de presentación de ofertas (electrónicamente): el 6 de octubre de 2020.

Lugar de presentación de ofertas: Plataforma de contratación del Sector Público

El alcalde

Vinaròs a 21 de septiembre de 2020
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ANUNCI D'APROVACIÓ PROVISIONAL

 

 

El Ple d'aquest Ajuntament, en sessió ordinària celebrada el dia 31 d’agost de 2020 va acordar 
l'aprovació  provisional  de  la  modificació  de  l’Ordenança  reguladora  de  preus  públics  per 
prestació de serveis o activitats socioculturals i d'esplai . 

 

I en compliment del que es disposa en l'article 17.2 del Text Refós de la Llei Reguladora de les  
Hisendes  Locals,  aprovat  pel  Reial  decret  Legislatiu  2/2004,  de  5  de  març,  se  sotmet 
l'expedient a informació pública pel termini de trenta dies a comptar des de l'endemà de la 
inserció d'aquest anunci en el  Butlletí Oficial de la Província, perquè els interessats puguen 
examinar l'expedient i presentar les reclamacions que estimen oportunes.

 

Durant dit termini podrà ser examinat per qualsevol interessat en les dependències municipals 
perquè es formulen les al·legacions que s'estimen pertinents. Així mateix, estarà a la disposició 
dels interessats en la seu electrònica d'aquest Ajuntament [http://vinaros.sedelectronica.es].

 

Si  transcorregut  dit  termini  no  s'hagueren  presentat  reclamacions,  es  considerarà  aprovat 
definitivament dit Acord.

En Vinaròs, a 03 de setembre de 2020

L’Alcalde de Vinaròs

Guillem Alsina Gilabert

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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Què és?

És un suport que s’ofereix al domicili, o des d’ell, a persones o famílies, 
amb l’objectiu d’augmentar la seua qualitat de vida i aconseguir un 
major benestar.

A qui va dirigit?

A aquelles persones que tinguen dificultats per portar una vida 
quotidiana satisfactòria a la seua pròpia casa, per motius d’ancianitat, 
malaltia, aïllament o sobrecàrrega de tasques o responsabilitats, i no 
compten amb prou ajuda de la seua família, veïns i amics.

Quins són els objectius

- Millorar les condicions generals de la vivenda, l’estat de 
salut i d’ànim, i facilitar el contacte social si així es desitja.
- Procurar que les persones o famílies recuperen o 
augmenten la seua capacitat per desenvolupar-se i així no hagen de 
dependre de ningú, sempre que sigue possible.
- Evitar que la problemàtica els obligue a sortir del seu medi 
habitual.

- Fomentar la col·laboració i la solidaritat de veïns, familiars 
i amics.

Què ofereix?

- La millora de les condicions generals de la casa.
- Ajuda en la higiene personal.
- Acompanyar a fer gestions, visites mèdiques, compres...
- Oferir possibilitats per ocupar el temps lliure de forma 
gratificant.
- Ensenyar a portar una vida sana.
- Cooperar en la rehabilitació de malalts.
- Realitzar cures senzilles.

Informació i tramitació de sol·licituds: 

Ajuntament de Vinaròs
Regidoria Benestar Social
Pl. de Sant Antoni, 19
De 9’00 a 14’00 h.
Tel. 964 45 00 75

AJUNTAMENT DE VINARÒS
 REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL
1.	 EL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI
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PUBLICITAT

964 450 085

Subscriviu-vos a 
El Diariet
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agenda

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 20.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 20.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

26 setembre ADELL P. Picasso - Pio XII

27 setembre SANZ c. Pont, 83

28 setembre VALLS Zona turística nord, 11

29 setembre MATEU c. Sant Francesc, 103

30 setembre TORREGROSA Av. Llibertat, 9

1 octubre PITARCH c. del Pilar, 120

2 octubre VINARòS FARMACIA av. País Valencià, 15

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:09:22

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 09.48 14.28 4h. 40min. 13.00
00460 Intercity 14.32 16.40 2h. 8min. 30.00
00694 TORRE ORO 17.43 20.02 2h. 19min. 30.00
00264 Intercity 18.35 20.40 2h. 5min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:10:23

Origen: VINAROS
Destino: VALENCIA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 06.07 08.22 2h. 15min. 12.30
14437 REGIONAL 09.15 11.47 2h. 32min. 12.30
00697 TORRE ORO 10.56 12.20 1h. 24min. 24.40
18093 REG.EXP. 13.08 15.08 2h. 0min. 14.10
00463 Intercity 13.56 15.23 1h. 27min. 24.40
14022 REG.EXP. 14.12 16.14 2h. 2min. 14.10
38022 REGIONAL 14.12 16.14 2h. 2min. 12.30
00165 Intercity 16.54 18.30 1h. 36min. 24.40
01371 Intercity 18.54 20.26 1h. 32min. 24.40
14304 REGIONAL 19.42 21.55 2h. 13min. 12.30

El Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. Cal consultar-los a www.renfe.es o al telf. 902 24 02 02 

VINARÒS‐BENICARLÓ‐PEÑÍSCOLA  
HORARIO DESDE EL 13 DE JULIO DE LUNES A DOMINGO (INCLUIDOS FESTIVOS) 

 

Vinaròs  Benicarló  Peñiscola    Peñiscola  Benicarló  Vinaròs    RENFE BENICARLÓ  PEÑISCOLA RENFE BENICARLÓ 
6:30  7:00  7:30    7:30  7:50  8:30    7:30  8:15  9:00 
7:00  7:30  8:00    8:00  8:20  9:00    9:00  9:45  10:30 
7:30  8:00  8:30    8:30  8:50  9:30    10:30  11:15  12:00 
8:00  8:30  9:00    9:00  9:20  10:00    12:00  12:45  13:30 
8:30  9:00  9:30    9:30  9:50  10:30    13:30  14:15  15:00 
9:00  9:30  10:00    10:00  10:20  11:00    15:00  15:45  16:30 
9:30  10:00  10:30    10:30  10:50  11:30    16:30  17:15  18:00 
10:00  10:30  11:00    11:00  11:20  12:00    18:00  18:45  19:30 
10:30  11:00  11:30    11:30  11:50  12:30    19:30  20:15  21:00 
11:00  11:30  12:00    12:00  12:20  13:00    21:00  21:45  22:30 
11:30  12:00  12:30    12:30  12:50  13:30       
12:00  12:30  13:00    13:00  13:20  14:00       
12:30  13:00  13:30    13:30  13:50  14:30       
13:00  13:30  14:00    14:00  14:20  15:00       
13:30  14:00  14:30    14:30  14:50  15:30       
14:00  14:30  15:00    15:00  15:20  16:00       
14:30  15:00  15:30    15:30  15:50  16:30       
15:00  15:30  16:00    16:00  16:20  17:00       
15:30  16:00  16:30    16:30  16:50  17:30       
16:00  16:30  17:00    17:00  17:20  18:00       
16:30  17:00  17:30    17:30  17:50  18:30       
17:00  17:30  18:00    18:00  18:20  19:00       
17:30  18:00  18:30    18:30  18:50  19:30       
18:00  18:30  19:00    19:00  19:20  20:00       
18:30  19:00  19:30    19:30  19:50  20:30     
19:00  19:30  20:00    20:00  20:20  21:00       
19:30  20:00  20:30    20:30  20:50  21:30       
20:30  21:00  21:30    21:30  21:50  22:30       
21:30  22:00  22:30    22:30  22:50  23:30       
22:30  23:00  23:30    23:30  23:50  00:30       
23:30  00:00  00:30    00:30  00:50  01:30       

 

 
 

Aviso: Nuevo horario a partir 8/6/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

LÍNEA CATÍ-VINARÒS 
 

Lunes, Miércoles y Viernes no Festivos: 
 
 

Resto de días sin servicio. 
 

Catí  8:15     17:30 
Anroig  8:25     17:20 
Xert  8:30     17:15 
Sant Mateu  8:45     16:55 
Canet  9:00     16:45 
La Jana  9:10     16:35 
Traiguera  9:15     16:30 
S. Jordi  9:20     16:25 
Vinaròs  9:45     16:00 

 
 
 
Rogamos disculpen las molestias 

AUTOS MEDITERRANEO,S.A.            Castelló a 4 de Junio de 2020

Aviso: Nuevo horario a partir 22/06/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

] 

Castelló – Vinaròs 

De Lunes a Domingo: 

CASTELLÓ ‐ VINARÒS 

IDA  VUELTA 
CASTELLÓ  6:00  13:00  20:00  10:00  17:00  0:00 
BENICÀSSIM  6:20  13:20  20:20  9:40  16:40  23:40 
PLAYETAS  6:30  13:30  20:30  9:30  16:30  23:30 
OROPESA  6:40  13:40  20:40  9:20  16:20  23:20 
RIBERA  6:50  13:50  20:50  9:10  16:10  23:10 
TORREBLANCA  7:05  14:05  21:05  9:00  16:00  23:00 
ALCALA  7:20  14:20  21:20  8:40  15:40  22:40 
STA. MAGDALENA 7:35  14:35  21:35  8:25  15:25  22:25 
BENICARLÓ  7:45  14:45  21:45  8:15  15:15  22:15 
VINARÒS  8:00  15:00  22:00  8:00  15:00  22:00 

*

Rogamos disculpen las molestias 
AUTOS MEDITERRANEO,S.A.  Castelló a 4 de Junio de 2020 



X JORNADES DE LA CUINA DEL

RANXO
MARINER
DEL 18 DE SETEMBRE AL 18 D’OCTUBRE
VINARÒS 2020

M
ESURES DE SEGURETAT COVID-19

 
 @turismevinaros
 TurismeVinaros
 Turisme_Vinaros
 www.turisme.vinaros.es
 www.amarvinaros.com

Turisme

PREMIS
Participa en el sorteig de  
dos dinars o sopars per a dos 
persones en dos dels restaurants 
participants en les jornades.

Emplena el qüestionari mitjançant 
un codi QR que et proporcionarà 
el restaurant al finalitzar aquesta 
experiència gastronòmica.

INFO MENÚS


